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Abstract

This paper examines metalworking remains from the Bronze Age habitation site
Balinskoe 1 in the taiga zone of the Ob basin in the Khanty-Mansi Autonomous District
– Yugra of the Tyumen oblast. Those include fragments of two matrices and a ceramic
nozzle. Graphic reconstructions of finds reflect characteristic traits of the production of
the taiga craftsmen. Lamellar artefacts resembling those from the Abashevo, Turbino,
Sintashta and Petrovskoye sites of the beginning of the Late Bronze Age were cast in
closed moulds consisting, judging from analogies, of matrices and lids. The published
materials form a single complex with domestic pottery of the Balinskoe 1 settlement
comparable to Kulyogan and late Polymyat ware from the Surgut area of the Ob valley
and the basin of the Konda River. Some of Kulyogan, late Polymyat and Balinskoe
vessels were moulded over template pots in keeping with Sintashta and Petrovka
techniques, which is believed to imply the contemporaneity of the said cultures.
According to a typological-historical sequence elaborated for sites of the taiga zone of
the Ob-Irtysh basin, those of Kulyogan and late Polymyat are dated to the pre-Seima
period of the Late Bronze Age. They predate complexes with Varpaul-type pottery
accompanied by moulds of celts of Seima-Turbino and Samus’-Kizhirovo types and
isolated artefacts of Andronovo outlook (Satyga XVI cemetery and Saigatino VI ritual
site). The archaeological context contradicts calibrated 14C dates showing the
contemporaneity of antiquities of the pre-Seima and Seima horizons and enabling to
date these to the late 3rd millennium BC. The authors hold that casting of lamellar
articles in duplex moulds consisting of matrices and lids takes shape in the north of
Western Siberia in the pre-Seima time, i.e. in the first third of the 2nd millennium BC,
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not involving the Seima-Turbino and Andronovo populations, and survives there
throughout the Bronze Age.
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СЛЕДЫ МЕТАЛЛОПРОИЗВОДСТВА БРОНЗОВОГО
ВЕКА С ПОСЕЛЕНИЯ БАЛИНСКОЕ 1 (Ханты-
Мансийский автономный округ – Югра)

Кокшаров Сергей Федорович
Баранов М Ю

Аннотация

В статье анализируются остатки металлопроизводства с поселения бронзового
века Балинское 1, изученного в таежном Приобье в Ханты-Мансийском
автономном округе – Югре Тюменской обл. Они представлены обломками двух
матриц и керамического сопла. Графические реконструкции находок отражают
особенности продукции таежных мастеров. В закрытых формах, состоявших, судя
по аналогиям, из матриц и крышек, отливались пластинчатые предметы, имеющие
сходство с изделиями из абашевских, турбинских, синташтинских и петровских
памятников начала позднего бронзового века. Публикуемые материалы образуют
единый комплекс с бытовой керамикой Балинского 1 поселения, сопоставимой по
характеристикам с посудой кульёганского и полымьятского (позднего) типов
Сургутского Приобья и р. Конда. Часть кульёганских, поздних полымьятских и
балинских емкостей лепилась на горшках-шаблонах, по технологиям
синташтинских и петровских гончаров, что рассматривается как свидетельство
синхронности памятников этих культур. По типолого-хронологической схеме,
разработанной для памятников таежного Обь-Иртышья, кульёганские и поздние
полымьятские объекты относятся к досейминскому периоду позднего бронзового
века. Они предшествуют комплексам с керамикой варпаульского типа, которым
сопутствуют литейные формы кельтов сейминско-турбинского и самусьско-
кижировского типов и единичные вещи андроновского облика (могильник Сатыга
XVI и культовый объект Сайгатино VI). Археологический контекст вступает в
противоречие с калиброванными 14C датами, демонстрирующими синхронность
древностей досейминского и сейминского горизонтов и удревняющими их до
конца III тыс. до н.э. По мнению авторов, литье пластинчатых изделий в
двухсторонних формах из матриц и крышек оформляется на севере Западной
Сибири в досейминское время (первая треть II тыс. до н.э.), т.е. без участия СТ и
андроновских популяций, сохраняясь здесь на протяжении всей эпохи бронзы.
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